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Assessment of the Initial Acquisition of Streptococcus mutans 
in Infants Born to Pregnant Women Attending the Lagos 

University Teaching Hospital

ABSTRACT

AIM: Streptococcus mutans has been strongly associated with dental caries. 
The mother, the primary caregiver in the first year of  life is the most 
significant source of  the bacteria. The presence of  S. mutans in infants 
from birth to 6 weeks of  life was assessed.

METHODOLOGY: Prospective study of  24 women, enrolled during 
their third trimester. Socio-demographic characteristics, oral hygiene, 
dietary practices and obstetric characteristics obtained using investigator-
administered questionnaire.  Saliva samples collection from neonates at 
birth and six weeks, investigated by cultural microbial analysis and 
polymerase chain reaction to detect S. mutans specific species genes.

RESULTS: Total of  24 mother-child pairs assessed. Mothers mean age; 
31.29 (+/- 4.6) years. Neonates' mean gestational age; 38.79 (+/-1.4) 
weeks, with 14 (58.3%) females and 10 (41.7) males. 

Microbiological culture analysis of  the saliva sample of  the neonates 
showed that 25% of  the neonates had S.  mutans at birth and 25% had it at 

 6weeks post-delivery.

Approximately 25% of  salivary samples from the neonates showed S. 
mutans upon cultural analysis and correlated with the presence of  the 
bacteria in 41.7% of  the samples using Polymerase chain reaction. 
Streptococcus mutans detected at birth in 60% of  neonates were identical to 
that of  the mothers. 

CONCLUSION: Maternal transmission is the primary source of  S. 
mutans acquisition. Culture analysis of  oral fluid revealed presence of  
viable and cultivable S. mutans in neonates asserting the acquisition of  
these species at birth and their presence before tooth eruption. 

WAJM 2025; 42 (7): 531-541

KEYWORDS: Streptococcus mutans, Saliva, Initial acquisition, Mothers, 
Infants

RÉSUMÉ

OBJECTIF: Streptococcus mutans est fortement associé aux caries 
dentaires. La mère, en tant que principale personne en charge durant la 
première année de vie, constitue la source la plus significative de cette 
bactérie.  Cette étude a évalué la présence de S. mutans chez les 
nourrissons, de la naissance jusqu'à six semaines de vie.

MÉTHODOLOGIE: Étude prospective menée auprès de 24 femmes, 
recrutés au cours du troisième trimestre de grossesse. Les caractéristiques 
sociodémographiques, l'hygiène bucco-dentaire, les habitudes 
alimentaires et les antécédents obstétricaux ont été recueillis via un 
questionnaire administré par l'enquêteur. Des échantillons de salive ont 
été prélevés chez les nouveau-nés à la naissance et à six semaines, puis 
analysés par culture microbienne et réaction en chaîne par polymérase 
(PCR) pour détecter les gènes spécifiques de S. mutans.

RÉSULTATS: Un total de 24 paires mère-enfant ont été évaluées. L'âge 
moyen des mères était de 31,29 ans (+/- 4,6). L'âge gestationnel moyen 
des nouveau-nés était de 38,79 semaines (+/- 1,4), avec 14 filles (58,3 %) 
et 10 garçons (41,7 %). L'analyse microbiologique des échantillons de 
salive a révélé que 25 % des nouveau-nés présentaient Streptococcus mutans 
à la naissance, et 25 % à six semaines après l'accouchement. Environ 25 % 
des échantillons salivaires ont montré la présence de S. mutans par culture, 
et cette présence était confirmée dans 41,7 % des échantillons par PCR. 
Chez 60 % des nouveau-nés ayant Streptococcus mutans à la naissance, les 
souches étaient identiques à celles de leurs mères.

CONCLUSION: La transmission maternelle constitue la principale 
source d'acquisition de Streptococcus mutans. L'analyse de la salive a révélé 
la présence de S. mutans viable et cultivable chez les nouveau-nés, 
confirmant une acquisition dès la naissance, avant même l'apparition des 
dents. WAJM 2025; 42 (7): 531-541

MOTS-CLÉS: Streptococcus mutans, Salive, Acquisition initiale, Mères, 
Nourrissons
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MSBB: Mitis-Salivarius Bacitracin Broth; LUTH: Lagos University Teaching Hospital; PBS: Phosphate Buffered Saline; PCR: Polymerase Chain 
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